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واممسکنروستاییافزایشمییابد
دولت قصد دارد مبلغ و تعداد تسهیلات ۲۰۰ میلیون 
تومانی مسکن روستایی را افزایش دهد همچنین سقف وام 
ساخت مسکن روستایی به تعداد سالیانه ۲۰۰ هزار فقره در 
حال حاضر ۲۰۰ میلیون تومان است که از آبان سال ۱۴۰۱ 
به تصویب هیات وزیران رسید. این مبلغ بخشی از هزینه های 
ساخت مسکن در روستاها و شهرهای کمتر از ۲۵هزار نفر را 
پوشش می دهد و دولت قصد دارد رقم این وام را افزایش دهد. 
اوایل شهریور امسال مهرداد بذرپاش ـ وزیر راه و شهرسازی 
اعلام کرد: تسهیلات مسکن روستایی و افزایش آن از جمله 
دستور کارهایی است که در شورای عالی مسکن نیز برای 
آن تاکید شده است. در این راستا، سخنگوی دولت خبر داد: 
به پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی و موافقت هیات وزیران، 
دولت با آیین نامه اعطای تسهیلات بهسازی و نوسازی مسکن 
روستایی برای سال ۱۴۰۲ موافقت کرد. به گزارش ایسنا، به 
گفته علی بهادری جهرمی، در سال گذشته مبلغ بهسازی و 
نوسازی مسکن روستایی را به ۲۰۰ میلیون تومان افزایش 
دادیم که هم این مبلغ افزایش می یابد و هم تعداد تسهیلات 
که مجموع واحدهای در حال ساخت توسط بنیاد مسکن به 
۵۸۵ هزار واحد می رسد. مرداد امسال رئیس سابق بنیاد مسکن 
وعده داد که این رقم تا پایان سال به ۸۰۰ هزار خانه افزایش 

پیدا می کند. 

واکنشوزیرنفتبهناپدیدشدندکلنفتی
وزیر نفت با اشاره به اینکه دکل ناپدید شده در خوزستان 
متعلق به دولت و بابک زنجانی نیست، گفت: این دکل مربوط 
به شرکت خصوصی است که مدتی هم رها بوده است. اوجی در 
حاشیه جلسه چهارشنبه هیات دولت در جمع خبرنگاران اظهار 
کرد: در این دو سال ۴ میدان نفتی و گازی کشف شده است. بالغ 
بر ۶/۲ میلیارد بشکه معادل هیدروکربن مایع یعنی هم نفت و گاز 
قابل استحصال کشف شده است و میدان گازی چشمه شور در 
خراسان رضوی، میدان نفتی هیرکان در گلستان، میدان نفتی 
تنگوه و میدان نفتی گناوه در بوشهر کشف شده اند.وزیر نفت 
درباره اخبار مربوط به ناپدید شدن دکل نفتی در خوزستان و 
ارتباط آن با بابک زنجانی گفت: این دکل متعلق به دولت و بابک 
زنجانی نیست بلکه مربوط به شرکت خصوصی است که مدتی 
هم این دکل رها بوده است. وی افزود: تحقق ضریب جایگزینی 
در بخش نفت و گاز ۷۸ درصد است، یعنی اگر ۱۰۰ بشکه نفت 
و میعانات گازی برای مصرف یا صادرات تولید شده، ۷۸ بشکه 
با اکتشافات جدید جایگزین شده است. وی خاطرنشان کرد: 
افزایش بیش از ۳۰۰ درصدی انجام عملیات لرزه نگاری سه 
بعدی نسبت به چهار ساله دولت دوازدهم داشته ایم.ایران در 
مقایسه با کشورهای منطقه مثل امارات، قطر، کویت، عربستان 
جایگاه اول اکتشاف را بر عهده داشته است و ضریب کشف موفق 
ما صد درصد است. به گزارش ایسنا، وزیر نفت همچنین گفت: 
در این دولت بیش از ۱ میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه نفت و ۴۵ 
میلیون متر مکعب گاز افزایش تولید داشته است و نزدیک ۲۰ 
میلیارد دلار پروژه های نیمه تمام در حوزه نفت و گاز تکمیل و 

به بهره برداری رسیده است. 

عرضه۸مدلخودرووارداتیازهفتهآینده
مجری طرح واردات خودرو در وزارت صمت گفت: از هفته 
آینده عرضه ۸ مدل خودرو  وارداتی آغاز خواهد شد و تلاش 
می کنیم این خودرو ها با همکاری بانک مرکزی تا پایان آذر و 
نهایت دی ماه تحویل مشتریان شود. مهدی ضیغمی با اعلام 
این خبر افزود: سامانه خودرو های وارداتی در یکی دو روز آینده 
با طراحی جدید بارگذاری خواهد شد، در مرحله اول اطلاعات 
خودرو ها بارگذاری خواهد شد تا مردم بتوانند خودرو های 
عرضه شده را ببینند، بعد از این مرحله و با نهایی شدن قیمت ها 
در هفته آینده، خودرو ها عرضه می شود. به گفته مجری طرح 
واردات خودرو، ۳۳ هزار نفر در طرح فروش خودرو های وارداتی 
ثبت نام کرده بودند که ۳۰ هزار نفر آن ها واجد شرایط شناخته 
شدند و اکنون آن هایی که این خودرو را انتخاب کردند با تأیید 
انتخاب نهایی خودرو، به شرکت سایپا معرفی خواهند شد 
و حداکثر تا ۳ ماه آینده خودرو خود را تحویل می گیرند. به 
گزارش تسنیم، ضیغمی گفت: زوتی، سی اس۵۵ چانگان، کیا، 
هیوندای، تویوتا، هونگچی، بستیون و سوزوکی خودرو هایی 
هستند که عرضه خواهند شد که این خودرو ها کمتر از ۲۰ هزار 

یورو قیمت دارند. 

افزایشحقوقکارمندان
درنیمهدومسالاعمالمیشود؟

رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره ترمیم حقوق کارمندان 
در نیمه دوم سال توضیح داد و دراین خصوص اظهار کرد: خیر، 
حقوق نجومی وجود ندارد. امسال پرداخت ها به همه کارکنان 
دولت و شرکت های دولتی دارای سقف است. وی افزود: آنچه 
در مجلس مطرح شد این بود که می خواستند بندی را در 
برنامه هفتم توسعه تصویب کنند که سقف پرداختی را در 
دولت بردارند که ما به عنوان سازمان برنامه و بودجه مخالفت 
کردیم و اعتقاد داریم که وجود سقف پرداخت باید تداوم داشته 
باشد و برداشتن آن می تواند باعث بی انضباطی شود. به گزارش 
خبرآنلاین، منظور در پاسخ به پرسشی درباره ترمیم حقوق 
کارمندان دولت در نیمه دوم سال، گفت: معمولا تصمیم گیری 
درباره حقوق اول هر سال انجام می شود چون منابع مشخصاً در 
بودجه سالانه پیش بینی شده است. آنچه در بودجه امسال برای 
پرداخت حقوق و دستمزد داریم در همان ابتدای سال برایش 

تصمیم گیری کرده ایم. 

اخبار

تعادلمثبتدربازارسهام
آرمان ملی: روند معاملات روز گذشته 
شاهد افزایش تراز بیشتر شاخص کل 
هم وزن به نسبت رشد تراز شاخص کل 
بود و بازار سهام نیز روز گذشته متعادل 
مثبتی را پشت سر گذاشت و سهام کوچک 
بازار از تقاضای قابل قبولی برخوردار 
بودند. شاخص کل بورس تهران در پایان 
معاملات دیروز با ۲ هزار و ۲۶۳ واحد رشد 
در ارتفاع ۲ میلیون و ۶۹ هزار و ۸۰۰ واحد 
ایستاد و شاخص هم وزن با سه هزار و ۲۵۶ 
واحد افزایش به ۷۱۵ هزار و ۹۸۹ واحد 
و شاخص قیمت با یک هزار و۸۴۹ واحد 
افزایش به ۴۰۶ هزار و ۷۷۰ واحد رسید 
همچنین در معاملات بورس تهران، بیش 
از ۶ میلیارد و ۴۲ میلیون سهم، حق تقدم 
و اوراق بهادار به ارزش ۴۳ هزار و ۳۷۶ 
میلیارد ریال معامله شد. پالایش نفت 
بندرعباس )شبندر( و صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس )فارس( بیش ترین تاثیر 
منفی و پتروشیمی پردیس )شپدیس(، 
ایران  خودرو )خودرو(، گروه صنعتی پاکشو 
)پاکشو(، سرمایه گذاری تامین اجتماعی 
بیش ترین  )خساپا(  سایپا  و  )شستا( 
تاثیر مثبت را بر شاخص بورس داشتند. 
اصفهان  گستر  سامان  نماد  همچنین 
)ثامان(، تامین سرمایه کاردان)تکاردان(، 
سرمایه گذاری شاهد)تشاهد(، سیمان 
اصفهان )سصفها(، گسترش سرمایه گذاری 
نقل  و  حمل  )خگستر(،  ایران خودرو 
)حفارس(،  فارس  خلیج  بین المللی 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( 
جزو نمادهای پرتراکنش در بازار بورس 
بودند و شاخص فرابورس نیز با ۸۵ واحد 
کاهش به ۲۵ هزار و ۹۲۹ واحد رسید. در 
این بازار بیش از ۴ میلیارد و ۴۹۱ میلیون 
برگه سهم و اوراق مالی داد و ستد شد. 
پلیمر آریا ساسول )آریا(، تجلی توسعه 
معادن و فلزات )تجلی(، صنعتی مینو 
)غصینو(، پتروشیمی تندگویان )شگویا(، 
پتروشیمی زاگرس )زاگرس(، بهمن دیزل 
)خدیزل( تاثیر مثبت و فولاد هرمزگان 
تاثیر منفی  جنوب )هرمز( بیش ترین 
بر بازار فرابورس داشتند. ایران خودرو 
دیزل )خاور(، مولد نیروگاهی تجارت 
فارس )بمولد(، بانک دی )دی(، توسعه 
فن افزار توسن )فن افزار(، نیان الکترونیک 
)نیان(، فرابورس )فرابورس( و کشاورزی و 
دامپروری ملارد شیر )زملارد(در نمادهای 
پرُتراکنش فرابورس قرار داشتند. نمادهای 
شپدیس و خودرو بیش ترین تاثیر مثبت 
بر روی شاخص کل و شبندر و فارس 
بیش ترین تاثیر منفی را بر روی شاخص 
کل گذاشتند و شاخص کل هم وزن نیز 
در پایان معاملات دیروز با رشد ۰. ۴۶ 
درصدی همراه شد که ارزش معاملات 
خرد بازار سهام در پایان معاملات به ۳۷۰۰ 
میلیارد تومان رسید که از این مقدار، 
۲۱۰۰میلیارد تومان متعلق به بازار بورس، 
۱۲۰۰میلیارد تومان متعلق به فرابورس و 
۳۸۰میلیارد تومان متعلق به صندوق های 

سهامی بوده است. 

قیمتسکهوطلاچقدرشد؟
قیمت طلای ۱۸ عیار هر گرم ۲ میلیون و 
۲۴۰ هزار تومان و قیمت سکه طرح جدید ۲۷ 
میلیون تومان اعلام شد. به گزارش همشهری 
آنلاین، روز چهارشنبه ۱۲مهر تا لحظه تنظیم 
این خبر بر اساس نرخ اعلامی اتحادیه صنف 
فروشندگان و سازندگان طلا، جواهر، نقره 
و سکه تهران، قیمت طلای ۱۸ عیار هر گرم 
۲ میلیون و ۲۴۰ هزار تومان، قیمت سکه 
تمام بهار آزادی طرح قدیم ۲۴ میلیون و ۳۰۰ 
هزار تومان، قیمت سکه تمام بهار آزادی طرح 
جدید نیز ۲۷ میلیون تومان است. قیمت 
نیم سکه بهار آزادی ۱۴ میلیون و ۸۰۰ هزار 
تومان، ربع سکه بهار آزادی ۹ میلیون و ۸۵۰ 
تومان و سکه یک  گرمی ۵ میلیون و ۷۰۰ 

هزارتومان تعیین شده است. 

قیمتجدیدتخممرغاعلامشد
رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغداران میهن 
نرخ کنونی هر کیلو تخم مرغ درب مرغداری 
۴۶ هزارتومان و مصرف کننده در میادین ۵۶ 
هزارتومان اعلام کرد. به گزارش همشهری 
آنلاین، حمیدرضا کاشانی گفت: نرخ کنونی 
هرکیلو تخم مرغ درب مرغداری ۴۵ تا ۴۶ 
هزارتومان است، درحالیکه با نرخ مصوب ۴۷ 
هزار و ۳۰۰ تومان کماکان اختلاف دارد. به 
گفته او اکنون هر کیلو تخم مرغ برای مصرف 
کننده در میادین ۵۶ هزارتومان است. به 
گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، کاشانی 
ادامه داد: براساس توافق صورت گرفته قرار 
بود ۱۰ درصد قیمت تخم مرغ درب مرغداری 
و ۱۵ درصد برای مصرف کننده افزایش یابد که 
بنابر آخرین پیگیری معاونت امور دام، هزینه 
تمام شده در راستای میزان افزایش قیمت در 
حال بررسی است. رئیس هیات مدیره اتحادیه 
مرغداران میهن تولید روزانه تخم مرغ را ۳ هزار 
و ۴۰۰ تا ۳ هزار و ۵۰۰ تن اعلام کرد و گفت: با 
توجه به شرایط مطلوب تولید، حمایت جدی 
از تولیدکنندگان باید صورت گیرد تا مرغداران 

مجبور به حذف گله های تولید نشوند. 

   آرمان ملی- المیرا بابایی: گره قیمت بنزین و 
شایعه واردات آن هر روز کورتر می شود. در این میان 
بازار شایعات و تکذیبیه های آن هم به اوج خود رسیده 
است و هراز گاهی اظهارات ضد و نقیض مسئولان نیز 
به این مسأله دامن می زند که بخش زیادی از این 
شایعات اولا برمی گردد به قیمت بنزین که از آنجا 
که از آبان ۹۸ تاکنون دست نخورده مانده و ثانیا 
مصرف بنزین تا سطح بالای ۱۱۰ میلیون لیتر رفته 
و از سوی دیگر نیز ناترازی تولید و مصرف بنزین که 
ماه هاست از سوی دولت مطرح می شود و حالا کار را 
به واردات بنزین و گازوئیل از روسیه کشانده است، 
به طوری که اخیرا رویترز در گزارشی از ارسال ۳۰ 
هزار تن بنزین و گازوئیل در ماه های فوریه و مارس 
به ایران خبر داده است که در این ارتباط مصطفی 

نخعی، سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس یازدهم پیش تر 
گفته بود ناترازی تولید و مصرف سوخت سبب شده است دولت 
در بودجه امسال یک میلیارد دلار را برای واردات بنزین و نفت 
گاز پیش بینی کند. حال به نظر می رسد از آنجا که آمار مصرف 
بنزین به صورت شفاف و مستمر وجود ندارد و همین اعداد هم 
از لابه لای اظهارنظرهای مختلف درآمده است افزایش قیمت 
بنزین امری اجتناب ناپذیر باشد درحالیکه دولت سیزدهم با 
توجه به شرایط اقتصادی و اجتماعی سعی می کند مصرف را 
بدون افزایش قیمت کنترل کند همچنین بررسی روند تولید 
و مصرف بنزین و گازوئیل در سبد سوخت کشور نشان می دهد 
که دولت طی سال های آتی با یک چالش جدید روبه رو خواهد 
شد بنابراین شناسایی دلایل افزایش مصرف بی رویه سوخت و 
اولویت بندی برای یافتن راهکار جلوگیری از آن، چاره اندیشی 
برای تنوع بخشی به سبد سوخت و ایجاد الگوی بهینه سازی 
مصرف سوخت حمل و نقل کشور از مهم ترین اقدامات پیش 

رو خواهد بود. 
 تکذیب شایعه واردات بنزین 

جلیل سالاری، مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی با اشاره به شایعه واردات روزانه ۳۰میلیون 
لیتر بنزین در فضای مجازی، این اخبار را بی اساس و دروغ 
خواند و گفت: واردات این مقدار بنزین به بیش از ۶ میلیارد 
لیتر ظرفیت ذخیره سازی نیاز دارد که ظرفیت کل مخازن 
ذخیره سازی ما به این مقدار نمی رسد. او افزود: دستگاه های 
شایعه پراکنی فضای مجازی به طور مستمر مشغول کارند و 
اعدادی غیرمنطقی و غیرکارشناسی اعلام می کنند که در 
این باره لازم است اهالی فن، کارشناسان و مردم اخبار دقیق و 
صحیح آماری را از منابع اصلی دریافت کنند. با این اظهارنظر 
انتظار می رود که شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی برای رفع ابهام ها و پایان دادن به شایعه ها، خودش 
پیشقدم شود و اعداد مربوط به میزان تولید و مصرف بنزین و 
دیگر فرآورده های نفتی را منتشر کند. همشهری گزارش داد 
که چنان که سال هاست انتشار این آمار به دلایل اعلام نشده، 
متوقف و باعث تقویت گمانه زنی ها درباره ناترازی بنزین شده 
است و بدیهی است که جلیل سالاری باید گام نخست را بردارد 

و اجازه دهد تا آمارهای میزان تولید و مصرف فرآورده های نفتی 
در اختیار عموم قرار گیرد. پیش تر در فاصله سال های ۱۳۸۴تا 
۱۳۹۷همه ساله آمار نامه مصرف فرآورده های نفتی انرژی زا 
منتشر می شد، اما از آن سال تاکنون این آمارنامه روی سایت 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی قرار نگرفته 
است. واقعیت این است که به  گفته خود سالاری مصرف بنزین 
در حال افزایش است و این سؤال همچنان مطرح است که آیا 
میزان تولید فعلی با مصرف همخوانی دارد یا نه؟ باور کنید که 
انتشار آمار به رفع ابهام ها و پایان دادن شایعه ها کمک خواهد 
کرد. لطفا سالنامه آماری مصرف فرآورده های نفتی را به 

روزرسانی کنید. 
 اظهارات نماینده مجلس درخصوص واردات بنزین! 
باتری، نماینده مجلس به  هفته گذشته کاظم دلخوش  ا
خبرنگاران گفته بود ایران روزانه بیش از ۳۰ میلیون لیتر بنزین 
وارد می کند. چندماه پیش هم مالک شریعتی عضو کمیسیون 
انرژی مجلس اعلام کرد که طبق مفروضات تبصره ۱۴ قانون 
بودجه ۱۴۰۲، پیش بینی دولت بر واردات حدود یک میلیارد 
دلار بنزین و گازوئیل در سال جاری است. هرچند مقامات 
وزارت نفت هرگونه خبر درباره افزایش قیمت بنزین یا واردات 
آن را به شدت تکذیب می کنند، اما خبرهای ضد و نقیض درباره 
واردات بنزین هم به همان نسبت شنیده می شود. اواخر سال 
گذشته که مصرف بنزین به بالاترین رکورد روزانه خود یعنی 
۱۴۴ میلیون لیتر در روز رسید، برخی منابع خبری از واردات 
بنزین از روسیه برای جبران ناترازی خبر دادند و این خبر توسط 
معاون مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی تایید شد. آن طور که علی زیار گفت: اگر واردات هم باشد 
بسیار کم است و غیر  از موضوع مصرف؛ بحث بالا بردن و حفظ 
ذخایر استراتژیک هم مطرح است، کشور نمی تواند بدون ذخیره 
باشد پالایشگاه ها نیاز به دوره های توقف تولید و تعمیرات 
اساسی دارند یا اینکه ممکن است حوادث غیرمترقبه پیش 
بیاید. کاظم دلخوش اباتری نماینده صومعه سرا واردات بنزین 
را تایید کرد و گفت: روزانه ۳۰ میلیون لیتر بنزین وارد کشور 
می شود و حالا جلیل سالاری مدیرعامل شرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی می گوید که این خبر بی اساس و 

دروغ است. سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس در 
واکنش به این موضوع بیان کرد: اینکه ما ناترازی 
بنزین داریم یک واقعیت است چون در حال حاضر 
مصرف ما هم تراز با تولید نیست و مصرف بیشتر از 
تولید است البته میزان مصرف در روزهای مختلف 
متفاوت است، اما در بعضی از روزهای تابستان به 
خصوص روزهای پایانی آن، اختلاف بین تولید و 
مصرف به ۳۰ میلیون لیتر و حتی بیشتر هم رسید که 
البته با اعمال محدودیت ها و مدیریت مصرف، موضوع 
مدیریت شد. نخعی در مورد آمار واردات بنزین گفت: 
از ابتدای سال تاکنون چندان واردات بنزین نداشتیم 
و اگر واردات انجام شده خیلی محدود بوده است 
بنابراین عدد ۳۰ میلیون لیتر در روز درست نیست و 
شاید به طور متوسط روزی کمتر از یک میلیون لیتر 
بنزین وارد کشور شده که در مقابلِ آمار مصرف روزانه ۱۲۰ تا 
۱۳۰ میلیون لیتر عدد قابل توجهی نیست منتها اگر این روند 
مصرف ادامه پیدا کند حتما به واردات بیشتر نیاز خواهیم داشت. 
عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه برای مدیریت بنزین 
ما نیازمند مجموعه ای از اقدامات شامل سیاست های قیمتی، 
سیاست های سهمیه ای و سیاست های غیرقیمتی هستیم، 
ادامه داد: در سیاست های غیرقیمتی بحث توسعه حمل و نقل 
عمومی، خروج ناوگان فرسوده، افزودن خودروهای هیبریدی 
و برقی، توسعه سی ان جی و متنوع کردن سبد سوخت کشور از 
اقداماتی است که باید در کنار هم انجام شود تا در سال های آینده 
انتظار داشته باشیم به مرور، مصرف بنزین در کشور کاهش پیدا 

کند یا کنترل شود. 
 هم امسال و هم سال گذشته واردات بنزین داشتیم

بیگی نژاد عضو کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به ناترازی 
سوخت در کشور درگفت وگو با بازار گفت: هم امسال و هم 
سال گذشته بخشی از نیاز کشور را از محل واردات بنزین 
تامین کردیم. مصرف بنزین به گفته مسئولین شرکت پخش 
و پالایش از ابتدای سال حدود ۱۲. ۵ درصد بیشتر شده است و 
این افزایش مصرف در شرایطی رخ داده که علی اکبر نژاد علی 
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی می گوید تولید 
بنزین تنها ۱۰ درصد بیشتر شده است. یعنی حتی با فرض 
درست بودن این ادعا می توان گفت که هم اکنون با کسری ۲. 
۵ درصدی در این حوزه مواجه هستیم، کسری که مسئولین 
نفتی مدعی اند که از محل ذخایر استراتژیک تامین می شود، 
اما یکی از اعضای کمیسیون انرژی نظری دیگری دارد. بیگی 
نژاد عضو کمیسیون انرژی مجلس: هم امسال و هم سال قبل 
برای جبران بخشی از این کسری و ناترازی سوخت بنزین 
وارد می کردیم و هم امسال و هم پارسال برای جبران بخشی 
از این کسری بنزین وارد می کردیم. این گفته ها در شرایطی 
مطرح می شود که جواد اوجی وزیر نفت گفته که کمبود بنزین 
نداریم. ضمن اینکه سالاری معاون وزیر نفت و علی اکبر نژاد 
علی مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی بارها و 
بارها اعلام کرده بود که با وجود ناترازی، واردات بنزین به کشور 

صورت نمی گیرد

»آرمان ملی« به بررسی شایعه واردات بنزین و گازوئیل در فضای مجازی می پردازد؛ 

از وزارت نفت انکار از نمایندگان اصرار 
   با اظهارات متناقض مسئولان ؛ گره بنزین کورتر شد

   یک کارشناس حوزه مسکن با بیان اینکه 
ادعا می کنند بورس کالا دلالی را حذف کرده 
اما در واقعیت دلالی ۳برابر شده است، گفت: 
اساساً عرضه سیمان و فولاد در بورس کالا 
دفاع از دلال است و وقتی بحث منافع ملی 
مطرح است چرا حفظ حقوق سرمایه گذار در 
اولویت قرار گرفته است. کریمیان، مدیرعامل 
مؤسسه تحقیقات و توسعه سازه های فلزی 
سبک با بیان اینکه براساس اصل ۳۱ قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران، داشتن 
مسکن حق هر فرد و خانواده ایرانی است، 
گفت: دولت موظف به تأمین مسکن براساس 
اولویت هاست؛ بنابراین هر قانون و مقرراتی 
که در تضاد با مفاد اصول قانون اساسی باشد 
تخلف است. وی ادامه داد: ماده یک قانون 
ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن، 
دولت را موظف به تأمین نهاده های موردنیاز 
بخش مسکن کرده است، ماده ۱۷ همین 
قانون تأکید کرده است که دولت باید تأمین 
نهاده های مسکن را پیگیری کند، به عبارت 
دیگر دولت طبق این دو ماده و براساس اصل 
۳۱ قانون اساسی موظف به تأمین مصالح 
است. کریمیان با اشاره به اینکه ماده ۱۳ 
قانون جهش تولید مسکن وزارت اقتصاد را 
مکلف کرده است نهاده ها را از طریق بورس 
تأمین کند، گفت: همین که بحث بورس و 
وزارت اقتصاد به میان آمده خود متناقض 
با قوانین بالادستی و قانون اساسی است و 
از معاونت حقوقی وزارت راه انتظار می رفت 
در این موارد حساسیت بیشتری از خود 

نشان دهد. 
 آیا عرضه نهاده های مسکن در 
بورس با قانون اساسی در تناقض است؟

وی گفت: براساس ماده ۲ قانون بازار و 
اوراق بهادار صراحتاً اعلام می کند که این بازار 
صرفاً برای حمایت از حقوق سرمایه گذاری 
تشکیل شده است. ما همه اعتقاد داریم که 
مسکن کالای سرمایه ای نیست، وقتی مسکن 
کالای سرمایه ای نیست، چطور نهاده های 
مسکن تبدیل به کالای سرمایه ای می شود؟ 
این مسأله باید پیگیری می شد. مدیرعامل 
مؤسسه تحقیقات و توسعه سازه های فلزی 

سبک اظهار کرد: در ماده ۱۸ قانون توسعه 
ابزارها و نهادهای مالی گفته شده است که 
دولت مکلف است کالاهای پذیرفته شده در 
بورس را از نظام قیمت گذاری خارج کند، 
به عبارت دیگر سلسله مراتبی طی شده است 
تا دست دولت را ببندند در حالی که این موارد 
در ضدیت با اصل ۳۱ قانون اساسی است. وی 
تأکید کرد: امروز نظرسنجی می کنیم و همه 
مخالف عرضه مصالح در بورس هستیم اما 
طبق ماده ۱۸ قانون مورد اشاره دولت اصلًا 
حق ورود به موضوع را ندارد، با این تعارضات 
قوانینی که وجود دارد چگونه می توان مسأله 
را حل کرد؟ در ابتدا یک نهاد حقوقی قدرتمند 

باید بیاید و این تضادها را برطرف کند. 
کالای  دنیا  بورس  کدام  در   

استراتژیک توزیع می کنند؟
کریمیان با بیان اینکه نکته دیگر این 
است که بورس اساساً به وجود آمده است تا 
سفته بازی را به سهامداری تبدیل کند، گفت: 
در ایران باید برگردیم به بورس نیویورک، 
ژاپن، ترکیه و...  ببینیم که در کدام یک از این 
بورس ها، کالای استراتژیک با الزام قانونی در 
بورس عرضه می شود؟ در بورس نیویورک، 
لندن و یا توکیو آیا فولاد و سیمان از طریق 
بورس توزیع می شود؟ چرا باید چنین اتفاقی 

در کشور ما رخ دهد؟!
 سود دلالان همزمان با ازبین رفتن 

450همت از دارایی سهامداران
وی افزود: سپس به این برمی گردیم 
که در بورس کشور ما اتفاقات خاصی در 
حوزه سفته بازی رخ می دهد، دقیقاً در بازه 
زمانی که سهام در حال سقوط است، دلال 
همان کالا در حال سود است، چگونه این 
ممکن است؟ حتی اگر به ماده ۲ قانون بازار 
و اوراق بهادار رجوع کنیم که دفاع از حقوق 
سهامدار بوده است، چطور در همان نقطه 
که دو سال پیش بورس در حال سقوط بود 
همین دلالان آهن و سیمان بیش ترین سود 
را می بردند؟ مدیرعامل مؤسسه تحقیقات و 
توسعه سازه های فلزی سبک ادامه داد: حال 
همین دوستان بورس آمده اند و می گویند 
برای حمایت از مصرف کننده این کالاها 

در بورس عرضه شده است! می گویند اگر 
سیمان و فولاد از بورس خارج شود در بازار 
ایران تلاطم ایجاد می شود، ما دیدیم که در 
همین ۴ سال گذشته بورس بالغ بر ۴۵۰ هزار 
میلیارد تومان از دارایی سهامداران خود را 
پودر کرده است. وی معتقد است: بورس 
نتوانسته است از تلاطم بازار خود دفاع کند، 
چطور می تواند از بازار کالایی دفاع کند؟ طی 
دو سال گذشته نیز که قیمت میلگرد از ۱۳ 
هزار تومان به بیش از ۲۰۰ هزار تومان رسیده 
است، چه اقدامی انجام داده اند؟ تناقض در 
استدلالات به حدی است که از مغالطه فراتر 
رفته است. بنابراین هم از نظر حقوقی و هم 
از نظر شکلی، بورس کالا نتوانسته است از 
ادعاهای خود دفاع کند. گران فروشی در 
اسلام حرام است. فولادی ها، در هر واحد 
مسکونی، ۱۵۰ میلیون تومان پول از متقاضی 

مسکن ملی می گیرند، 
 فروش محصول دلاری؛ حقوق کارگر 

ریالی
کارگر  اینکه  به  اشاره  با  کریمیان 
۴۰۰۰ دلار  یک شرکت خارجی فولاد 
ماهانه حقوق می گیرد که معادل حدود 
۲۰۰ میلیون تومان است، گفت: کارگر 
ما ۱۰ میلیون تومان حقوق می گیرد، با 
وجود این، محصول را با قیمت جهانی 
مابه التفاوت  این  می رسانند،  فروش  به 
۱۹۰میلیون تومانی حقوق کارگر بین این 
شرکت ها کجا می رود؟ مگر کارگر ما ۲۰۰ 
میلیون حقوق می گیرد که کالا را با نرخ 

جهانی حساب می کنند؟
 نیمی از خریداران کد بورسی ندارند

بورس  اینکه شورای  بر  تأکید  با  وی 
در  موجود  مشکلات  خصوص  در  باید 
بازار شفاف سازی کند، گفت: عمده ترین 
)بتن(  سیمان  و  فولاد  مصرف کنندگان 
سازندگان مسکن هستند، شما ببینید چند 
درصد آنها کد بورسی دارند و مستقیماً از 
بورس حمایت می کنند؟مدیرعامل مؤسسه 
تحقیقات و توسعه سازه های فلزی سبک 
ادامه داد: آمار درآوردیم از حدود ۶۰ شرکت 
بتنی فعال در تهران، حدود ۳۰ شرکت کد 

بورسی دارند و بقیه از بازار شادآباد مواد اولیه 
خود را تهیه می کنند. در بازار شادآباد نیز 
نیمی از فروشندگان کد بورسی دارند، سؤال 
این است که پس مابقی فروشندگان از کجا 
کالا تأمین می کنند؟ سودی که در این میان 

کسب می شود در جیب چه کسی می رود؟
بورس کالا دلالی را 3برابر کرد

به گزارش تسنیم، کریمیان با بیان ادعا 
می کنند که بورس کالا دلالی را حذف کرده 
است اما در واقعیت می بینیم که دلالی ۳برابر 
شده است، گفت: بورس جای بازاریابی نیست 
و آمده است که بازاریابی یا مارکتینگ را به 
سهامداری تبدیل کند، نمی شود هر دوی آنها 
باشد. ما می آییم می بینیم تمام ادعاهایی که 
در خصوص بورس کالا مطرح کردند محقق 
نشده است، امروز این افراد باید عقب نشینی 
کنند. وی گفت: شما گفتید دلالی را حذف 
می کنید اما چند برابر شده است، می گویند 
براساس نظرات کارشناسی صحبت می کنیم؛ 
در مورد کدام کارشناس صحبت می کنید؟ 
کدام  براساس  علمی؟  مرجعیت  کدام 
شاخص ها و پایش میدانی ادعا می کنید 
که اگر سیمان و فولاد از بورس خارج شود 
می شود؟مدیرعامل  متلاطم  بازار  این 
مؤسسه تحقیقات و توسعه سازه های فلزی 
سبک اظهار کرد: ما می گوییم در سازوکار 
مارکتینگ؛ فرانشیز، ایجنت و اصول دیگری 
داریم. یک کارخانه فولاد یا سیمان نمی تواند 
خود فرانشیز، ایجنت و مدیریت نمایندگی را 
داشته باشد، این شرکت ها می توانند در مراکز 
استان ها نمایندگی ایجاد کنند و با حذف 
دلال مستقیماً کالا را به مصرف کننده بدهند. 
سازوکار اقتصادی این کار بسیار آسان است. 
بنابراین وقتی ادعاهایی را که مطرح می کنند، 
می شنویم تعجب می کنیم، نمی دانیم چه 
می کنند؟ مغالطه می کنند یا به ریش مردم 
می خندند؟ منافع ملی را فدای منافع عده ای 
می کنند و ما تعجب می کنیم که چطور دولت 
در برابر آنها نمی ایستد، بعد می بینیم جناب 
آقای خاندوزی می آیند و می گویند بحث 
خروج سیمان و فولاد از بورس منتفی است. 

چرا؟ با کدام استناد؟

سیمانوفولادچگونهبهدستدلالانمیرسد؟


